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Szijjártó Péter: Magyarország kiváló példa a különböző nemzetiségek és vallások 

békés együttélésére 
2024. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, origo.hu, PestiSrácok.hu 

Magyarország kiváló példa a különböző nemzetiségek és vallások békés együttélésére, ez 

azonban nem mindenhol adott, ezért az ENSZ-nek is feladata ennek elősegítése - közölte 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön New Yorkban. A Külgazdasági és 

Külügyminisztérium közleménye szerint a tárcavezető az ENSZ Civilizációk Szövetségének 

(UNAOC) kísérőrendezvényén hangsúlyozta, hogy ma az emberiség a veszélyek korát éli, 

erősödik a terrorfenyegettség és számos fegyveres konfliktus zajlik a világban, ezért a 

nemzetiségek és vallások békés együttélése most fontossabb, mint valaha. Kifejtette, hogy az 

ENSZ-nek az is fontos feladata, hogy a civilizációk, a különböző nemzetiségek és a különböző 

vallások békés együttélését elő tudja segíteni. Szijjártó Péter ezzel kapcsolatban adott korábbi 

nyilatkozatában pedig sajnálatát fejezte ki amiatt, hogy ez mindenhol nincs így, és a nemzeti 

kisebbségek a világ számos pontján elnyomásban élnek. "Nem is kell messze mennünk, hiszen 

Ukrajnában gyakorlatilag az elmúlt kilenc évben szisztematikusan rombolták a nemzeti 

közösségek jogait különböző okoknál fogva. És dacára minden ígérgetésnek mind a mai napig 

nem került sor a 2015 előtti állapotok visszaállítására" - húzta alá. 

 

Potápi Árpád János: Magyarország minden magyar hazája 
2024. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, HírTV, Krónika, 

Vajma.info, maszol.ro, Kárpátinfo.net, Kárpátalja.ma 

Magyarország minden magyar hazája, éljenek akár a diaszpórában, akár a Kárpát-medence 

bármely országában - mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

csütörtökön Budapesten, az Őshonos kisebbségek anyanyelvi oktatáshoz való joga című 

konferencián. Potápi Árpád János a Kisebbségi Jogvédő Intézet és a Pázmány Péter Katolikus 

Egyetem Jog- és Államtudományi Karának közös rendezvényén kiemelte: a kormány által 14 

éve megkezdett nemzetpolitika sokat tett azért, hogy "a magyar nemzetrészek érezzék, 

Magyarországra mindig biztonsággal számíthatnak". A kormány a magyarság 

intézményrendszerének megerősítésével sokat tett annak érdekében, hogy a magyarság a 

szülőföldjén boldogulhasson és a jogait megőrizhesse a szülőföldjén: támogatták az oktatási, a 

kulturális, a civil szférát, a történelmi egyházak szerepvállalását, az egészségügyi és a szociális 

intézményeket – sorolta, külön kiemelve a külhoni politikai intézményrendszer erősítését, 

amelynek köszönhetően a magyarság érdekképviseletét olyan pártok tudják biztosítani, 

amelyek részt vesznek a helyi politikában. Gyeney Laura, a Kisebbségi Jogvédő Intézet 

igazgatója arról beszélt, hogy az anyanyelvi oktatás kérdése jóval több oktatáspolitikai 

kérdésnél, mivel a közösség kultúrájának, történelmének, hagyományainak 

továbbörökítéséről, valamint a közösség jövőjének megmaradásáról is szól. Brenzovics László, 

a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke úgy fogalmazott, az emberek számára 
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rendkívül fontos az anyanyelvi oktatás, hiszen nemzetközi példák is azt mutatják, hogy ahol 

egy kisebbség meg tudja őrizni az anyanyelvi oktatást, az megmarad, amely nem, az lassan 

elporlad, nyelve pedig „elkorcsosul”. 

 

Potápi Árpád János: Temesvár egy hagyományaira, nemzeti közösségeire büszke 

multikulturális város 
2024. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap,  

Temesvár a múltban is és ma is egy multikulturális város, amely büszke hagyományaira, büszke 

azokra a polgárokra, akik ennek a városnak a közösségét alkotják - állapította meg a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára csütörtökön Temesváron, a 9. 

alkalommal megrendezett Temesvári Magyar Napok nyitógáláján. Potápi Árpád János szerint 

ezen a rendezvényen keresztül szemlélhetik az itt élő románok, németek, szerbek a 

magyarságot, és azokat az értékeket, amelyekkel a magyar nemzet rendelkezik, legyen szó 

kultúráról, épített örökségünk, vagy éppenséggel a gasztronómiáról és borkultúráról. Köszöntő 

beszédében felidézte: Temesvár fontos helyszíne volt a magyar történelemnek, ugyanakkor a 

magyarok sokszor játszottak olyan történelmi szerepet ebben a városban, amelyre az itt élő más 

közösségek is büszkék lehetnek. A Temesvári Magyar Napokon fontos felidézni a magyar 

emlékeket, de az ünnep elsősorban a bánsági városban ma élő magyar emberek ünnepe - 

hangoztatta a nemzetpolitikai államtitkár.  

 

Koncz Zsófia: a világon egyedülálló módon támogatja a családokat a magyar 

kormány 
2024. szeptember 26. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Felvidék.ma, Vajma.info 

A magyar kormány számára kiemelten fontosak a magyar családok, ezen belül a határon túli 

magyar családok is, ezért több mint harmincféle támogatást biztosít számukra, ami egyedülálló 

a világon - jelentette ki Koncz Zsófia, a Kulturális és Innovációs Minisztérium családokért 

felelős államtitkára Beregszászon, a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) 

által szervezett Kárpát-medencei Családok Konferencián. Koncz Zsófia elmondta: a családok 

támogatása GDP-arányosan három és félszeresére nőtt, vagyis jelenleg több mint 3400 

milliárd forint összértékű támogatáshoz jutnak a magyar családok. Hozzátette: a kárpátaljai 

magyar családok helyzete, megélhetése a háború miatt különösen nehéz, ezért kiemelten fontos 

a segítésük például a Köldökzsinór Program, a Babakötvény és a fiatalok életkezdési 

támogatásán keresztül „A kárpátaljai magyar nagycsaládosok hihetetlenül hisznek és bíznak a 

békében és a jövőben” – fogalmazott a családokért felelős államtitkár. Emlékeztetett arra, hogy 

a KMNE Kárpátalja 80 településén 1100 nagycsaládot fog össze, ami kiemelkedő 

szervezettségre utal. „Felelősséget érzünk a határon túli magyarság iránt, és igyekszünk is 

segíteni az ilyen civil szervezeteket, akik itt vannak helyben, és példaértékű munkát végeznek” 

– húzta alá Koncz Zsófia. 
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Felmérés: Simion a második helyen, parlamentbe jutna a nem létező „Geoană-

párt”  
2024. szeptember 26. – Krónika, erdon.ro 

Marcel Ciolacu, a Szociáldemokrata Párt (PSD) elnöke és George Simion, a Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) vezére között dőlne el az államfői tisztség sorsa, ha most 

tartanák az elnökválasztást – derül ki egy friss felmérésből. A FlashData csütörtökön 

ismertetett kutatása szerint Ciolacu 24 százalékkal végezne az első helyen, míg Simion a voksok 

19 százalékát kapná, ezzel ők jutnának be a második fordulóba. A harmadik helyen a NATO 

függetlenként induló korábbi főtitkár-helyettese, Mircea Geoană végezne 16 százalékkal. Mint 

ismeretes, korábban a legtöbb közvélemény-kutató még őt hozta ki a legesélyesebb jelöltként. 

A negyedik helyen Nivolae Ciucă, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) elnöke végezne 13 

százalékkal, őt a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) elnöke, Elena Lasconi követi 13 

százalékkal, az SOS Románia botránypolitizálásról elhíresült vezetője, Diana Şoşoacă pedig 8 

százalékkal a hatodik lenne.  

 

„Amit nem tilt a törvény, az kihelyezhető”. Nem csitulnak a helységnévtáblák és 

a székely zászló körüli viták  
2024. szeptember 26. – Krónika 

Több mint egy évtizede küzd román nacionalista támadásokkal a Maros megyei Makfalva 

polgármestere, Vass Imre egy olyan községben, ahol elhanyagolható a román lakosság aránya. 

A községben kihelyezett magyar helységnévtáblák kérdése 11 éve nem akaródzik lekerülni a 

terítékről, sőt néhanapján mellé kerül a székely zászló használatának ügye is. Jelenleg épp egy 

székely zászló okoz problémát a Maros megyei Makfalván, melynek a román nacionalizmussal 

szembeni küzdelme azonban igencsak gazdag múltra tekint vissza. A Kis-Küküllő jobb partján, 

Erdőszentgyörgytől 10 kilométerre fekvő község magyar elöljárói még 2013-ban készítették el 

az első magyar helységnévtáblákat fémből, zöld-fehér színben. Alig hogy kikerültek a 

települések magyar elnevezései, a megye akkori prefektusa megtámadta azokat. Egyrészt azért, 

mert a román kormány területi képviselője szerint összetéveszthetők az irányjelző táblákkal, 

másrészt mert szerinte az azokon feltüntetett magyar településnevek nem is léteznek a 

romániai közigazgatásban. A táblák a Hármasfalu név alatt a kommunizmus idején egyesített 

három település – Csókfalva, Székelyszentistván, Atosfalva – határában kerültek ki.  

 

MCC-fórum: miért nem beszélünk románul? 
2024. szeptember 26. – erdon.ro 

Miért nem beszélnek (jól) az erdélyi magyarok románul? Akarja-e az állam, hogy megtanuljunk 

románul? Jó-e az önálló magyar iskolahálózat, vagy sem? Többek közt ezeket a kérdéseket 

boncolgatták a Mathias Corvinus Collegium (MCC) szerda esti nagyváradi kerekasztal-

beszélgetésén, a római katolikus püspöki palota alagsorában található  FIX 

rendezvényteremben. Az érdeklődőket Ugron Hanna, az MCC akadémiai ügyek csapatának 

munkatársa köszöntötte. Megjegyezte: a kérdésfelvetést (Miért nem beszélnek az erdélyi 

magyarok románul?) provokatív jellegűnek szánták, azzal a szándékkal, hogy egy nyílt, őszinte, 
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konstruktív párbeszédet kezdeményezzenek. Abból indultak ki, hogy Romániában él körülbelül 

egymillió magyar, aki az óvodától az egyetemig magyarul tanul, magyar nyelvű sajtót olvas, 

magyar kultúrafogyasztó. Ebből is fakadóan a legtöbb helyzetben könnyebben fejezi ki magát 

az anyanyelvén. 

 

A román állam legalább egy bocsánatkérő szóval még adósa a magyaroknak  
2024. szeptember 26. – szekelyhon.ro 

Nyolcvan évvel ezelőtt, éppen ezen a napon ejtettek foglyul és végeztek ki tizenhárom 

szárazajtai magyart a Maniu-gárda emberei. Az ártatlan áldozatokra ebben az évben is 

szeptember 26-án emlékeztek a település központjában. A gárdisták 1944. szeptember 26-án 

Gavrilă Olteanu vezetésével végeztek ki tizenhárom ártatlan szárazajtait. Tették ezt azzal a 

koholt váddal, hogy a magyarok a németeket segítették a román csapatokkal való harcban, 

ilyen módon felelősek tizenhárom román katona haláláért is. Két férfit az otthonában öltek 

meg, a túszok közül tizenegy ember életét az iskola udvarán vették el a Maniu-gárda emberei. 

A falubeliek most is, mint minden évben, összegyűltek a tragikus esemény évfordulóján, hogy 

a református templomban megtartott istentisztelet után dicső módon emlékezzenek meg a 

tizenhárom nevet felsorakoztató, bazaltoszlopokból álló emlékműnél.  

 

Közösségi fellépés a kalotaszegi mintakincs kulturális kisajátítása ellen  
2024. szeptember 26. – MTI, Krónika 

A kulturális kisajátítás „bűneként” lehet tekinteni arra, hogy forrásmegjelölés nélkül használt 

fel kalotaszegi hímzésmintát a spanyol Mango divatmárka – állapította meg a Krónikának 

Újvári Dorottya művészettörténész. Nyílt levelet fogalmazott meg a kalotaszegi írásos 

kulturális kisajátítása ellen a helyi közösség képviselőiből, valamint a régió tárgyi és szellemi 

örökségének kutatóiból és népszerűsítőiből álló csoport. A La blouse roumaine közösségi 

szervezet által szerdán este három nyelven – románul, magyarul és angolul – megosztott kérést 

azt követően fogalmazták meg, hogy a spanyol Mango divatmárka nemrég forrásmegjelölés 

nélkül használt fel kalotaszegi hímzésmintát legújabb kollekciójában.  

 

Újságíró-akasztatás: nem sieti el a mihazánkos politikus elleni nyomozást az 

ügyészség  
2024. szeptember 26. – Krónika 

Közel két év sem volt elegendő az ügyészségnek arra, hogy megállapítsa, bűncselekményt 

követett-e el a magyarországi Mi Hazánk politikusa, amikor egy sepsiszentgyörgyi eseményen 

akasztásra „ajánlott” egy marosvásárhelyi magyar újságírót. Magyarországon és Romániában 

egyaránt hatalmas port kavart 2022 novemberében Bartha Barna Sepsiszentgyörgyön 

elhangzott kijelentése, amelyben gyakorlatilag egy újságíró meggyilkolására buzdította az 

erdélyi magyarokat. Mint ismert, az ellenzéki Mi Hazánk nemzetpolitikai kabinetjének akkori 

vezetője azt mondta a háromszéki megyeszékhelyen tartott nyilvános párteseményen a 

Marosvásárhelyi Rádió munkatársára, Parászka Borókára utalva, hogy ha az ilyeneket a 
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magyarok nem tudják felakasztani, maguk közül nem tudják kiiktatni, akkor nem csoda, hogy 

oda jutunk, ahol tartunk.”  

 

Megvan, hogy kiket indít Maros megyéből az RMDSZ a parlamenti választásokon 
2024. szeptember 27. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A Területi Képviselők Tanácsa csütörtöki ülésén véglegesítette a parlamenti képviselői és 

szenátori mandátumra jelentkezők rangsorát. Az Alapszabályzat értelmében a képviselő- és 

szenátorjelölteket a TKT rangsorolja, a Szövetségi Állandó Tanács pedig jóváhagyja vagy 

kétharmados többséggel módosíthatja azt – írja közleményében a Szövetség. Az RMDSZ Maros 

megyei parlamenti listáira összesen tízen nyújtották be dossziéjukat. Szenátori mandátumra a 

két, jelenleg is tisztségben levő szenátor — Császár Károly és Novák Levente — jelentkezett. 

Képviselői mandátumra nyolcan pályáznak: Csép Éva Andrea és Kolcsár Anquetil Károly, akik 

jelenleg is parlamenti képviselők, továbbá Barabási Antal Szabolcs, Birtalan István, Fodor 

Sándor József, Kovács Mihály Levente, Labancz Dávid és Vass Levente. A szavazást 

megelőzően Kovács Mihály Levente visszalépett, így összesen heten indultak a bukaresti 

képviseletért. Mivel a képviselői lista első helyén szavazat-egyenlőség alakult ki, a listavezető 

személyére vonatkozó szavazást megismételték. Az érvényes szavazatok összesítése után a 

képviselőjelölti lista első három helyezettje: Csép Éva Andrea, Vass Levente, valamint Kolcsár 

Anquetil Károly. A szenátor-jelölti listán a jelenleg is mandátumban levő Novák Levente és 

Császár Károly indul. 

 

Bukarestbe is elviszi fontosnak tartott előadásait öt erdélyi magyar színház 
2024. szeptember 26. – MTI, Krónika 

Harmadik alkalommal is megszervezi a magyar színházi fesztivált Bukarestben a Magyar 

Színházi Szövetség (MASZÍN), hogy az egyesületet létrehozó öt erdélyi teátrum a román 

fővárosban is bemutathassa fontosnak tartott előadásait - közölte az MTI-vel Balázs Attila, a 

MASZÍN elnöke, a temesvári Csiky Gergely Állami Magyar Színház igazgatója. Idén 

szeptember 30. és október 6. között rendezik a Bukfesztet, amelynek nagytermi előadásait az 

Odeon Színház, stúdióelőadásait pedig a Metropolis Színház látja vendégül. "Ez az az eset, 

amikor a hegy megy Mohamedhez, ugyanis a bukaresti szakma nehezen tud elmozdulni, és 

ezért nem látja azokat az előadásokat, amelyeket mi fontosnak tartunk" - magyarázta a 

színházigazgató. Újdonságként említette, hogy az előadások után beszélgetések is lesznek a 

kritikusokkal az Odeon Színház stúdiótermében, amelyeken a közönség is részt vehet, de ezeket 

sem kizárólag a szakmaiság, hanem a bemutatkozás, a kommunikáció javítása jegyében 

szervezik. 
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Magyar Szövetség: pártelnökválasztás előtti kibeszélés 
2024. szeptember 26. – Új Szó 

A Magyar Szövetség tisztújító kongresszusa előtti napon Szencen összeül az Országos Tanács 

is. Az eseményre néhány hiányzóval kerül sor, többek között Forró Krisztián pártelnök sem 

vesz részt rajta. Míg a végrehajtó szervként ténykedő, tizenhattagú Országos Elnökség ülése 

különösebb problémák nélkül lezajlott, a nagyobb, hetventagú tanácson lehetnek hiányzók. 

Forró Krisztián pártelnök például lapunk információi szerint arra hivatkozva, hogy nem 

egyeztettek vele az ülés összehívásának időpontjáról és költségvetéséről, időhiány miatt nem 

tud részt venni a megbeszélésen. A testület elnöke, Pandy Péter szerint fontos, hogy az 

elnökjelöltek elképzelései kapcsán érdemi vita is kialakuljon. Magán a hétvégi tisztújító 

kongresszuson a vita nem kap szerepet, minden elnökjelölt legfeljebb ötperces időkeretet kap 

az elképzeléseinek kifejtésére, és a küldöttek nagy része már előre meghozhatta a döntését. 

 

Felvidéki szuperman 
2024. Szeptember 26. – Tokár Géza, Új Szó 

Langyos nyár után szeptemberben végre felpörgött a Magyar Szövetség elnökkeresési 

folyamata, a hétvégi tisztújításon legalább négyen elindulnak. Sajnálatos módon a hírek szerint 

a kampány már nem annyira modern. Színfalak mögötti helyezkedés, szervezett belső és külső 

lejáratás, a küldöttek alapos megdolgozása a választás előtt, taktikai manőverek és 

távolmaradások, szekértáborharc. Mint arra a jelöltek különféle interjúkban rámutattak, a 

Magyar Szövetség belső rothadása valóban annyira működésképtelenné tette a pártot, hogy a 

túlnyomó többség nem dolgozik. Valaki sértettségből, más pedig megszokásból, esetleg azért, 

mert senkitől nem kap pozitív visszajelzést (rosszabb esetben egyenesen lejárató cikkeket és 

bejegyzéseket kap, ha láthatóvá válik). Akárki is lesz az új elnök, valahogy el kell érnie, hogy 

azok, akiknek nem tetszik a személye, ne csatlakozzanak a nem dolgozók népes táborához, és 

ne szúrják rögtön három helyről hátba. 

 

Egy tét nélküli elnökválasztás margójára: ki viszi át a Magyar Szövetséget a 

túlpartra? 
2024. szeptember 26. – Komjáthy Lóránt, Körkép.sk 

A kérdés látszólag az, ki legyen a Magyar Szövetség új pártelnöke, aki majd elhozza azokat a 

sikereket, amelyekkel a párt már jó ideje adós maradt. Csakhogy a valódi kérdés nem ez. 

Tegyük fel, hogy lesz egy olyan tökös pártelnök, aki vállalja, hogy (trumpi szófordulattal élve) 

lecsapolja a magyar politikai mocsarat és a tevékeny munkát teszi meg a párt direktívájának. 

Már most tudom, hogy olyan falakba fog ütközni, amelyeket nem tud legyőzni. Oligarchák, 

progresszív befolyáskupecek, ellenérdekelt sajtó, ellenséges pártbeli kollégák – mindazok, 

akiknek egy gyenge, hasznavehetetlen párt tökéletesen megfelel, mert leköt és megbénít 120 

ezer magyar szavazót, akikből fokozatosan egyre nagyobb részt hasíthatnak ki a szlovák pártok. 

Végül az illető pártelnöknek két választása lesz: vagy letesz a terveiről, és a békességért meg a 

pártelnöki fizetésért igazodik a párt belső káros törvényszerűségeihez, vagy ő lesz az, akinek 
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https://ujszo.com/kozelet/magyar-szovetseg-partelnokvalasztas-elotti-kibeszeles
https://ujszo.com/velemeny/felvideki-szuperman
https://www.korkep.sk/cikkek/velemeny/2024/09/26/egy-tet-nelkuli-elnokvalasztas-margojara-ki-viszi-at-a-magyar-szovetseget-a-tulso-partra/
https://www.korkep.sk/cikkek/velemeny/2024/09/26/egy-tet-nelkuli-elnokvalasztas-margojara-ki-viszi-at-a-magyar-szovetseget-a-tulso-partra/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 27. 

regnálása alatt ismét darabjaira hullik a párt, miközben őt magát agyonkaraktergyilkolják az 

ellenfelei. Egyik verzió sem kínál boldog befejezést. 

 

Kézfogás a felvidéki magyar szülők és az anyaország között 
2024. szeptember 26. – Ma7.sk 

Folytatódik az egész Felvidéket felölelő 10 ezer kézfogás a magyar iskolaválasztásért 

eseménysorozat, mely során a Rákóczi Szövetség képviselői adják át a csemetéiket magyar 

iskolába írató szülőknek a jelképes ösztöndíjat. Szeptember 25-én Pereden került sor az 

ösztöndíj-átadásra. Három település elsősei és szüleik vehették át a Rákóczi Szövetség 

képviseletében Sullivan Ferenc kutatási és elemzési vezetőtől a 10 000 Ft-ot és egy 

daloskönyvet. Az átadón jelen volt Acsai Attila a Miniszterelnökség főosztályvezetője, aki Panyi 

Miklós, a Miniszterelnökség stratégiai és parlamenti államtitkára helyett érkezett, mivel az 

államtitkár egyéb elfoglaltságai miatt nem tudott részt venni az eseményen.  
 

Milyen lesz a vidék jövője? 
2024. szeptember 26. – Ma7.sk 

Vidék jövője-jövő vidéke címmel szakmai fórumot tartottak Kassán a CED Közép-európai 

Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit Kft. kassai regionális képviselete és Magyarország 

kassai főkonzulátusa szervezésében. A szakmai fórum megnyitóján Mihók Gábor, a CED kassai 

regionális képviselője rámutatott, az, hogyan fog kinézni a jövő vidéke, nagyban függ attól, 

hogyan tudják a régióban élő településvezetők, intézményvezetők, szervezetvezetők 

kihasználni azokat a forrásokat, amelyek jelenleg a rendelkezésükre állnak. Hetey Ágota, 

Magyarország kassai főkonzulátusának főkonzulja hangsúlyozta, Magyarország kormánya 

mindig a konnektivitás, a párbeszéd, az együttműködés elvét hirdeti. A szakmai fórum keretén 

belül megtartott előadásoknak köszönhetően a kis- és középvállalkozások, önkormányzatok és 

civil szervezetek képviselői részletes tájékoztatást kaptak a közvetlen uniós források elérésének 

lehetőségeiről. 

 

Mesélő Felvidék, regélő Kárpátalja 
2024. szeptember 26. – Felvidék.ma 

A Hagyományok Háza Hálózat idén is méltó módon ünnepli a Felvidéken és Kárpátalján a 

magyar népmese napját. Benedek Elek születésnapjára emlékezve gyermekeknek és 

felnőtteknek szóló mesék mellett az ünnepet a szervezők tánccal és kézműves-foglalkozásokkal 

is színesítik. Második alkalommal rendezik Kárpátalján szeptember 27-én a magyar népmese 

napját. A munkácsi Munkácsi Mihály Magyar Ház biztosítja a helyszínt, s ezúttal is a munkácsi 

iskola és a környék gyerekei gyűlnek össze mintegy százan. „Ez már szórványvidék, ezért 

nagyon fontos, hogy a magyar szó minél többször elhangozzon – méltatja az esemény 

jelentőségét Pál Katalin, a Hagyományok Háza Hálózat – Kárpátalja vezetője. „A Felvidéken 

harmadízben emlékezünk meg a jeles napról” – beszél egy kezdődő hagyományról Varga 

Norbert, a Hálózat munkatársa. 
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Radnóti-emlékest Rozsnyón 
2024. szeptember 26. – Felvidék.ma 

A holokauszt és Radnóti Miklós halálának 80., a költő születésének 115. évfordulója alkalmából 

került sor 2024. szeptember 25-én, Rozsnyón Tóth Péter Lóránt Lélek vagyok, élni szeretnék! 

című Radnóti-emlékestjére. Hetey Ágota, Magyarország kassai főkonzulja köszöntőjében a 

holokauszt borzalmairól és Radnóti tragikus haláláról beszélt, mely „arra emlékezetet minket, 

hogy az emberi kegyetlenségnek nincs határa. Különösen akkor, ha ez közönnyel, gyűlölettel, 

előítélettel társul. Michal Domik, Rozsnyó város polgármestere beszédében kiemelte a neves 

magyar költő, Radnóti Miklós emlékének adózó esemény jelentőségét: “„Radnóti Miklós 

nemcsak költő volt, hanem a bátorság és az emberség szimbóluma is a legnehezebb időkben. 

(…) A mai rendkívüli előadás mindannyiunk számára alkalom arra, hogy megálljunk, 

emlékezzünk a múltra és elgondolkodjunk azokon az értékeken, amelyek összekötnek 

bennünket.” 

    
Vučić: A találkozó megerősítette a testvéri kapcsolatot a két nemzet között 
2024. szeptember 26.  – PannonRTV 

Aleksandar Vučić szerb elnök többek között Szijjártó Péter magyar külgazdasági és 

külügyminiszterrel is találkozott New Yorkban. Azonban nemcsak kellemes és baráti 

találkozások jellemezték az ENSZ Közgyűlését. Szerbia tiltakozó jegyzéket küldött az ENSZ 

főtitkárának, valamint a Közgyűlés elnökének azért, ahogyan Denis Bećirović, Bosznia-

Hercegovina háromtagú államelnökségének soros, bosnyák elnöke, a testület előtt viselkedett. 

Aleksandar Vučićnak kétoldalú találkozói is voltak New Yorkban. Beszélt többek között 

Szijjártó Péter magyar külgazdasági és külügyminiszterrel Magyarország és Szerbia közös 

terveiről arra vonatkozóan, hogyan lehetne még szorosabbá tenni a gazdasági kapcsolatokat a 

két ország között. A szerb elnök Instagram-profilján közzétett képek mellett az is olvasható, 

hogy a találkozó megerősítette a testvéri kapcsolatot a két nemzet között, a jövőbeli projektek 

pedig még inkább megszilárdítják majd a Szerbia és Magyarország közötti elszakíthatatlan 

barátságot. 

 

Mathias Corvinus Collegium - októbertől már Szabadkán is 
2024. szeptember 26.  – PannonRTV 

Idén októbertől már Vajdaságban is lehet jelentkezni a Mathias Corvinus Collegium 

tehetséggondozó intézmény képzéseire. Az MCC Kárpát-medence-szerte nyújt a hagyományos 

iskolarendszeren túlmutató, ingyenes, társadalmilag hasznos, közösségi célokat szolgáló 

képzéseket. A következő összefoglalóból megtudhatják, mi is az az MCC, és hogy Vajdaságban 

milyen képzésekre lehet jelentkezni. A stúdióban Varga Diósi Viola, az MCC vajdasági 

ügyvezetője ismertette a részleteket. 
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Zentán megtartották a Suliexpót: Továbbtanulási lehetőségek a nyolcadikosok 

számára 
2024. szeptember 26.  – Vajma.info 

Az idén második alkalommal megrendezett oktatási kiállításon mintegy 1100 diák vett részt 

Vajdaság minden szegletéből, hogy a tanulók megismerkedhessenek továbbtanulási 

lehetőségeikkel. A csütörtöki rendezvényen 1200 tanuló és kísérő tanár 30 olyan középiskola 

kínálatáról szerezhetett információkat, ahol magyar nyelven is továbbtanulhatnak az általános 

iskolák végzős diákjai. A rendezvényre többek között Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti 

Tanács elnöke is ellátogatott, aki az újságíróknak elmondta, hogy a Magyar Nemzeti Tanács 

kiemelt feladatként tekint a továbbtanulás támogatására, így az idei évtől minden magyar 

nyelven tanuló, elsős középiskolást 5000 dináros egyszeri támogatásban részesít. 

 

Zöldebb közterületeket alakítanak ki Topolyán, Kishegyesen, Csongrádon és 

Szentesen 
2024. szeptember 26.  – MTI, Vajma.info 

Az éghajlatváltozáshoz történő alkalmazkodás érdekében természetalapú megoldásokat 

vezetnek be és nyilvános tereket tesznek zöldebbé egy uniós támogatással induló projekt 

részeként Csongrádon, Szentesen, valamint két vajdasági településen, Topolyán és 

Kishegyesen – tájékoztatta a csongrádi önkormányzat az MTI-t. A közlemény szerint a 2026 

májusáig tartó projekt 1,717 millió euró támogatással valósul meg. A határ menti térségben az 

egészségesebb, élhetőbb és az éghajlat változásához rugalmasan alkalmazkodó városi 

környezet megteremtése érdekében az önkormányzatok természetalapú megoldásokat 

alkalmaznak fejlesztéseik során. Az így összegyűjtött tapasztalatok alapján képessé válnak arra 

is, hogy módszertani támogatást nyújtsanak más települések, szereplők számára hasonló 

beavatkozások tervezéséhez és megvalósításához. 

 

Tesztelik az Újvidék--Szabadka-gyorsvasutat: Belgrádból a magyar határig 76 

perc alatt lehet eljutni 
2024. szeptember 26.  – Vajma.info 

Hétfőn kezdődött meg az Újvidék--Szabadka-gyorsvasút tesztelése, kedden pedig elindult az 

első járat, 50 kilométeres óránkénti sebességgel. „A tesztelés október 10-ig tart. Reméljük, 

november végére, vagyis év végéig megnyitjuk ezt a szakaszt a forgalom előtt”, nyilatkozta az 

RTS-nek Jelena Tanasković, a Szerbiai Vasutak Infrastruktúrája igazgatója.Tanasković 

hozzátette: szeptember 24-én indult az első járat. 

 

A nyelvek európai napja 
2024. szeptember 26.  – PannonRTV 

Ilyenkor a kontinens nyelvi sokszínűségére, valamint a nyelvtanulás fontosságára hívják fel a 

figyelmet. Belgrádban a szeptember elején megnyitott Európa Házban gyerekeknek és 

fiataloknak szóló programmal ünnepelték meg a jeles dátumot. A kontinensen több mint 200 
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nyelvet beszélnek. Az Európai Uniónak 24 hivatalos nyelve van. Az Európa Tanács 2001-ben 

szeptember 26-át a nyelvek európai napjának nyilvánította. A belgrádi Európa Házban ez 

alkalomból megtartott eseményen a gyerekek és a fiatalok 22 nyelvvel, köztük a magyar 

nyelvvel is ismerkedhettek. 

 

Dr. Bimbó Mihály kapja a Pro Urbe díjat Magyarkanizsán 
2024. szeptember 26.  – PannonRTV 

Megtartotta harmadik rendes ülését Magyarkanizsa Községi Képviselő-testülete. Fontos 

döntés volt a 2024-2028 közötti időszakra vonatkozó kulturális stratégia jóváhagyása, amely a 

helyi művelődési élet fellendítését célozza. A képviselők emellett a 2024-es Pro Urbe díj 

odaítéléséről is döntöttek, amelyet dr. Bimbó Mihály nyugalmazott állatorvosnak 

adományoznak, de egyéb fontos témákat is megvitattak az ülésen. 

       
Brenzovics László: „Az anyanyelvű oktatás a kisebbségek fennmaradásának 

záloga” 
2024. szeptember 26. – karpataljalap.net 

Brenzovics László, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnöke hangsúlyozta az 

anyanyelvű oktatás fontosságát a kisebbségek megmaradása szempontjából az Őshonos 

kisebbségek anyanyelvi oktatáshoz való joga című konferencián, amelyet a Kisebbségi Jogvédő 

Intézet és a Pázmány Péter Katolikus Egyetem szervezett Budapesten. Az elnök rámutatott: a 

nemzetközi tapasztalatok is azt igazolják, hogy azok a kisebbségek, amelyek meg tudják őrizni 

anyanyelvű oktatásukat, fennmaradnak, míg ahol ez a lehetőség elvész, ott a közösségek lassan 

feloldódnak, és identitásuk is veszélybe kerül. Brenzovics László kiemelte, hogy bár Ukrajna 

lakossága és a kárpátaljai magyarság száma is csökken, a magyar iskolák mégsem zártak be az 

utóbbi időszakban. Ez annak köszönhető, hogy a magyar állam és különböző szervezetek aktív 

segítséget nyújtanak a kárpátaljai magyar közösség megmaradásában. 

 

Ukrajna EU-tagsága veszélyezteti az európai kisebbségek jogait (?) 
2024. szeptember 26. – karpataljalap.net 

Szeptember végén tartották a FUEN (Federal Union of European Nationalities – Európai 

Nemzetiségek Föderatív Uniója) idei konferenciáját Husumban. A németországi északfríz 

városban ülésezett a FUEN Magyar Közösségek Munkacsoportja (MKM), ahol megvitatták a 

Kárpát-medencei kisebbségek helyzetét, valamint Ukrajna és Szerbia európai uniós 

csatlakozási folyamatait. Brenzovics László kiemelte, hogy Ukrajnában jelenleg nincs látható 

szándék a kisebbségi jogok megnyugtató rendezésére, és úgy véli, hogy az Európai Unió vezetői 

sem fordítanak kellő figyelmet erre a kérdésre. Ez súlyos veszélyt jelenthet, mert ha Ukrajnát 

úgy veszik fel az EU-ba, hogy nem biztosítják a kisebbségek jogainak tiszteletben tartását, az 

rossz példát mutathat más csatlakozás előtt álló országok számára is. A találkozón elhangzott, 

hogy a koppenhágai kritériumrendszer – amely a csatlakozott országok számára előírja a 
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kisebbségi jogok tiszteletben tartását – alkalmazását szigorúan be kellene tartani az EU-s 

tárgyalások során. 

 

Geszterédről érkezett támogatás a beregszászi Pacsirta bentlakásos óvodába 
2024. szeptember 26. – Karpat.in.ua 

A háború óta nagyon sok támogatás érkezik Kárpátaljára olyan magyarországi községekből, 

ahol önkéntes alapon indítanak gyűjtést különböző intézmények vagy közösségek 

támogatására. A képek a legutóbbi szállítmányról készültek, ami a Szabolcs- Szatmár- Bereg 

Vármegyei Geszteréd településről érkezett Beregszászra. A kedvezményezett 5. számú Pacsirta 

bentlakásos óvoda Beregszász külvárosában található. A szovjet érában a helyi borgyár 

óvodájaként működött, ide jelenleg a szociálisan rászoruló beregszászi családok gyermekei 

járnak. A háború előtt az óvoda két csoportjába közel 40 gyerek járt, akikről 6 óvodapedagógus 

és a kiszolgáló személyzet gondoskodott. Jelenleg 15 gyermekre esett vissza az ellátott fiatalok 

száma, viszont a gondoskodás és az odafigyelés ugyanúgy 24 órás, így minden támogatás 

nagyon jól jön számukra. Geszteréden nemrég indítottak gyűjtést, amire csaknem 200 ezer 

forint érkezett, ezt egészítette ki a helyi önkormányzat, majd az Ungvári Főkonzulátus 

vezetőjének tanácsára szállították le a támogatást a Pacsirta óvodába. 

 

Jubileumi szent liturgia az ungvári Szent Kereszt Felmagasztalása görögkatolikus 

székesegyházban 
2024. szeptember 26. – Karpat.in.ua 

A 80 éve a Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye püspökévé, 2001. júniusában boldoggá 

avatott vértanú Romzsa Tódor püspök, valamint az 50 éve, Chira Sándor püspök által titokban 

pappá szentelt Szabó Pál, Szabó György és Vaczkó József tiszteletére tartottak jubileumi 

aranymisét az ungvári Szent Kereszt Felmagasztalása görögkatolikus székesegyházban. Az 

1944-ben a Vörös Hadsereg által elfoglalt Kárpátalján szinte azonnal elkezdődött a 

görögkatolikus egyház elleni politikai nyomásgyakorlás. A több mint 40 évnyi illegalitás 

idejében felszentelt, ma aranymisés három pap erős hittel, merészen vállalta a szolgálatot és 

bízott az egyház feltámadásában, fogalmazott Demkó Ferenc, a Munkácsi Görögkatolikus 

Egyház megye püspöki helynöke. 

 

Ülésezett a zágrábi Kisebbségi Tanács 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

Kedden Zágrábban ült össze az országos hatókörű, Varga Tibor vezette Kisebbségi Tanács, az 

ülésen több fontos kérdésben is egyeztettek a tagok. Kedden ülésezett a Varga Tibor vezette 

országos hatókörű Kisebbségi Tanács (Savjet za nacionalne manjine) Zágrábban. A tanács a 

horvátországi kisebbségi szervezetek támogatását és működését figyelembe véve már rég 

kiérdemelte „a legfontosabb testület” címet. Azontúl, hogy dönt az egyesületeknek járó 

támogatásokról, óvja és védi is az országban élő nemzeti közösségek érdekeit. A tanácskozás 
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első napirendi pontja a köztévé, a HRT (Hrvatska Radiotelevizija) 2023-as évre vonatkozó 

beszámolója volt, ezt követően a nemzeti kisebbségek kulturális autonómiájának 

megvalósítását célzó programok finanszírozási és szerződéskötési kritériumainak javaslatáról 

egyeztettek, majd jöhettek az egyéb tételek. 

 

A horvátországi szórványban is folytatódik a Petőfi-program 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

Szeptember 15-én kezdetét vette a diaszpóra magyarságát segítő Kőrösi Csoma Sándor 

Program és a Kárpát-medencei szórványmagyarságot támogató Petőfi Sándor Program 2023-

2024-es külföldi programszakasza, amelynek keretében 125 ösztöndíjas kezdi meg munkáját a 

világ különböző pontjain. A magyar Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága által 

2013-ban indított Kőrösi Csoma Sándor Program és a 2015-ben életre hívott Petőfi Sándor 

Program célja, hogy kiküldött ösztöndíjasokon keresztül segítse az anyaországon kívül, 

diaszpórában és szórványban élő magyar közösségeket magyar identitásuk megőrzésében. A 

horvátországi szórványban is folytatódik a program. Horvátországi magyar egyesületek 

munkáját is segítették, segítik Petőfi-ösztöndíjasok a program kezdete óta. Az új 

programszakaszban Bódi Viktória a Vukovári Magyarok Egyesületénél, Tomcsányi Zsófia 

pedig a Tengermelléki-fennsíki megyei HMDK-szervezetben tevékenykedik majd. 

 

A héten fizették ki a Szülőföldön magyarul támogatást 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

A Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma (HMPF) által működtetett Szülőföldön 

Magyarul Pályázati Iroda tájékoztatása szerint szeptember 24-én átutalták a 2023-2024-es 

tanévre meghirdetett Szülőföldön magyarul program alapján járó támogatásokat. A Bethlen 

Gábor Alapkezelő Zrt. a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága megbízásából 

minden évben meghirdeti a „Szülőföldön magyarul” című programra vonatkozó felhívást a 

nevelési, oktatási, valamint tankönyv- és taneszköz-támogatásra. A HMPF Pályázati Irodája 

arról tájékoztatta lapunkat, hogy a magyar kormány már tavaly a támogatási összeget 22 400 

Ft-ról 100 000 forintra emelte, és idén is biztosította a megemelt összeget. Az idei év újdonsága 

viszont az, hogy a Rákóczi Szövetség kiemelt partnerré vált a program lebonyolításában, és 

kialakítottak egy digitális platformot, amelyen keresztül pályázni lehetett. 

 

Jubileumi magyar nap Eszéken 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

Jubileumot ünnepeltek régióközpontunkban a hétvégén: az eszék-rétfalusi Népkör Magyar 

Kultúregyesület 25. alkalommal rendezte meg az Eszéki Magyar Napot. A kiállítóstandoknál 

magyar ételeket és kézműves termékeket kínáltak, a színpadon tánccsoportjaink adtak ízelítőt 

a magyar néptánckultúrából, a már hagyományosnak nevezhető felvonulást pedig lovasok 

kísérték. Az eszék-rétfalusi Népkör Magyar Kultúregyesület legnagyobb szabású 

rendezvényére szombaton került sor, ez már sorrendben a 25. volt, az eredeti célkitűzés, hogy 

találkozási lehetőséget teremtsenek a város és szerte a régióban élő magyarság képviselőinek, 
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illeteve hogy bemutassák a többségi nemzetnek a magyar kultúrát, hagyományokat, 

gasztronómiát, ezúttal is megvalósult. 

 

Megtartották a drávaszögi magyarok 11. fesztiválját 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

Szeptember 20-22. között tartották meg a magyarországi Siklós térségében a Drávaszögi 

Magyarok Fesztiválját. A rendezvényre a horvátországi Drávaszögből is érkeztek magyar 

egyesületek. A Drávaszögi Magyarok Fesztiválját a Fontos Vagy Nekünk Egyesület közösen 

szervezi a Külső- és Belső-Drávaszög hagyományőrző csoportjainak és művészeti együtteseinek 

a részvételével több helyszínen. A szervezői és rendezői munkát ma már nagyban megkönnyíti 

az országhatár nyitottsága, aminek köszönhetően egyszerűbbé váltak a kölcsönös látogatások. 

A fesztivált immár tizenegyedik alkalommal rendezték meg. Három településen, Siklóson, 

Kistótfaluban és Nagyharsányban zajlottak a programok. A nyitóünnepséget Siklóson tartották 

21-én, szombaton pedig Kistótfaluban magyarországi és horvátországi magyar népzenei és 

néptánccsoportok felvonulása és fellépése kápráztatta el a látogatókat. 

 

Magyar tartalmú programok a Vis-szigeti Goulash Disco Fesztiválon 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

Szeptember 18-22-e között Vis szigetén 11. alkalommal rendezték meg a főként fiatalokat 

megszólító, vegyes zenei stílusú fesztivált, amely nevét a hagyományos magyar gulyáslevesről 

kapta. A Goulash Disco Fesztiválra Komiža városában került sor, az esemény különlegessége, 

hogy több magyar zenekar, számos magyarországi önkéntes és vendég vesz rajta részt. Idén a 

zágrábi Liszt Intézet szervezésében, a Nemzeti Kulturális Alap támogatásával a Romano Drom 

adott koncertet, emellett az Amaro Duho és a Hakumba magyarországi zenekarok is felléptek 

A zenei programok mellett magyar nyelvet népszerűsítő workshopokat, gasztronómiai 

bemutatót tartottak, és Komiža városába elvitték a Liszt és a cigányzene című, a Néprajzi 

Múzeum által jegyzett kiállítást is. A magyar tartalmak fogadtatása kiemelkedően pozitív volt. 

 

Magyar rendezvény a Verőce-Dráva menti megyében 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

A Verőce-Dráva Menti Megyei Magyarok Közössége múlt szombaton tartotta meg a magyar 

egyesületek találkozóját a Verőce közeli Sveti Đurađ település kultúrotthonában. A Verőce-

Dráva Menti Megyei Magyarok Közössége 2015-ben alakult azzal a céllal, hogy összefogja a 

Verőce közelében élő nemzettársakat. „Egyesületünk tagjai rendszeresen találkoznak 

egymással. Igaz ugyan, hogy eddig más szervezettel osztoztunk a klubtermen, de hamarosan új 

helyiséghez jutunk, amit ugyan továbbra is bérelni fogunk, de már csak mi használjuk. Ez nagy 

örömmel tölt el bennünket, és a munkánkat is megkönnyíti majd. Természetesen továbbra is 

fontos számunkra, hogy a környékbeli magyar egyesületekkel jó kapcsolatot ápoljunk, amire a 

hétvégi rendezvény, a magyar egyesületek találkozója is kiváló alkalom” – mondta Karácsonyi 

István, az egyesület elnöke, a rendezvény házigazdája. 
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Magyar hagyományok a határon túlról Pécsett 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

A Pécsi Napok keretében tartotta meg gálaműsorát szombaton a pécsi székhelyű Határokon 

Túli Magyarságért Alapítvány a pécsi Széchenyi téren felállított színpadon. Ezúttal a Vajdaság 

és a Drávaszög csoportjait szólították meg. A több mint három évtizede létező Határon Túli 

Magyarok Fesztiválja, illetve szervezője, a Határokon Túli Magyarságért Alapítvány múlt héten 

a kultúra szinte teljes spektrumát felölelő, változatos programokkal hívogatta/hívogatja Pécsre 

a magyar kultúra barátait. Az összművészeti fesztivál színes körképet nyújt a Kárpát-medence 

értéket őrző és alkotó közösségeinek munkájáról a népi tánctól a kortárs képzőművészetekig, a 

tradicionális kézművességtől a színház- és filmművészetig. A Határon Túli Magyarok 32. 

Fesztiválja néptáncgáláját dr. Bokor Béla, a kuratórium elnöke nyitotta meg, aki fontosnak 

tartja a mai határokon túlról érkező, a magyar hagyományokat ápoló lelkes táncosokat 

megszólítani.  

 

Újbezdán: kétnapos ünnep a kukorica jegyében 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

A hétvégén került sor az újbezdániak fesztiváljára, amely a térség egyik legismertebb 

növényéről, a kukoricáról szólt. A kétnapos rendezvénynek az időjárás is kedvezett, így sokan 

ellátogattak a számos programelemmel színesített eseményre. Újbezdán kapcsán évekig a 

májusfa körüli szokásvilág jutott elsőként az emberek eszébe, a helyi művelődési egyesület 

tagjai viszont négy éve úgy döntöttek, hogy bővítik „repertoárjukat”. Így született meg a 

kukoricafesztivál, melyet a hétvégén tartottak meg a helyi Magyarok Otthona udvarában. 

 

Folytatódik az együttműködés 
2024. szeptember 26. – Kepesujsag.com 

A hétvégén szüreti ünnepséget rendeztek a magyarországi Csepregen. Az eseményen részt vett 

a Pakráci Magyarok Közössége is, amely régóta ápol baráti kapcsolatot a csepregi horvát 

kisebbségi önkormányzattal. A pakráci és csepregi szervezeteknek köszönhetően tavaly a két 

település hivatalosan is szerződésben rögzítette az együttműködését. A szerződéskötés 

„megpecsételte” azt a jó viszonyt, amelyet a kultúra, a gasztronómia, a hagyományőrzés 

területein folytat a két közösség, és amelyet a Jankovich grófok alapoztak meg, akik annak 

idején Csepreg és Pakrác nagybirtokosai voltak. A hétvégi látogatás során a Pakráci Magyarok 

Közössége tagjai is csatlakoztak egy ottani jótékonysági akcióhoz, a házigazdákkal 

együttműködve palacsintát és lángost sütöttek, a befolyt összeget pedig egy helyi lány 

gyógykezelésére ajánlották föl. 
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 26. – Kossuth Rádió 

 

Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes fővédnökségével ma megkezdődött az a konferencia, 

amelyet a Kisebbségi Jogvédő Intézet szervezett Az őshonos kisebbségek anyanyelvi oktatáshoz 

való joga – elméletben és gyakorlatban címmel. A 2 napos tanácskozáson a külhoni, magyar 

régiók képviselői mellett a hazánkban élő nemzeti kisebbségek politikusai és szakértői is részt 

vettek.  

 

Öt képzési helyszín, három fő profil, több mint 200 diák – a Kárpátaljai Magyar Líceum 

mindössze egy éves múltra tekint vissza, azonban a kárpátaljai diákok körében máris 

közkedvelt intézményhálózattá nőtte ki magát, sőt jövőre már egy újabb helyszínen is 

elérhetővé válik a képzés. A líceum hálózat központi tanévnyitóját Nagydobronyban, a 

református templomban tartották.  

 

20 éves a magyar tannyelvű szakoktatás a borsi Tamási Áron Mezőgazdasági és Ipari szakképző 

líceumban. Az intézmény vezetősége a két évtized alatt bővítette oktatási palettáját, 2010-ben 

indították az elektronikai és mezőgazdasági technikusi képzéseket, 2017-ben pedig ugyancsak 

úttörők voltak a duális oktatás bevezetésében. A szakképzést a szükség hozta létre, hiszen 

magyar nyelven nem volt hasonló a térségben. A kertész szak beindításával évekig az egyedüli 

magyar nyelven oktató szakintézmény volt a borsi iskola. Az itt végzett diákok 75 százaléka a 

szakmájában helyezkedik el.  

 

A II. Erdélyi Mesterségek Ünnepén, az idei rendezvény fő témájához, a játékhoz kapcsolódóan 

kiállítást nyílt a marosvásárhelyi Várgalériában, "Játék" címmel. Az érdekes, leleményes 

alkotások a gazdag népi motívumkincs felhasználásával készültek - mondta Tötszegi Tekla 

néprajzkutató, a pályázat zsűrijének elnöke, a tárlat kurátora.  

 

Temesvár Újkissoda nevű külvárosa a két világháború között kezdett benépesülni. Elsősorban 

németek telepedtek ott le, 1922-ben alakult meg a plébánia, 1928-ban épült fel a Szent József 

tiszteletére szentelt templomuk, de plébániaépületet azóta sem emeltek, a hittanórákat vagy a 

kóruspróbákat is a sekrestyében tartották. Néhány éve Jäger Adalbert kanonok, a püspökség 

támogatásával, belekezdett az építkezésbe, az elkészült épületet szeptember 22-én avatták fel.  

 

Idén is keresik a legszebb erdélyi magyar dalt. Az Erdélyi Magyar Közművelődési Egyesület 

Ifjúsági Szervezete idén tizedjére hirdeti meg zenei pályázatát erdélyi zenészeknek és 

zenekaroknak. A projekt elsődleges célja, hogy elősegítse és promoválja a minőségi, magyar 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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nyelven íródott erdélyi dalok születését, illetve, hogy olyan tehetséges zenészeknek nyújtson 

bemutatkozási lehetőséget, akik másképp nehezebben tudnának megmutatkozni. A pályázat 

részleteiről az EMKISZ honlapján lehet tájékozódni.  

 


